
Wnioski z I Sympozjum
Turystyka w lasach i na obszarach

przyrodniczo cennych

Conclusions of The I Symposium
TOURISM IN THE FORESTS AND VALUABLE NATURAL AREAS

1. Wszystkie dotychczasowe prognozy wskazują, iż należy oczekiwać dalszego wzrostu zain-
teresowania uprawianiem turystyki na terenie Polski, zarówno przez turystów krajowych jak i za-
granicznych.

2. Dlatego ważnym jest zrewidowanie i dostosowanie aktów prawnych do potrzeb prowadze-
nia turystyki ze szczególnym uwzględnieniem lasów i obszarów przyrodniczo cennych. Przy no-
welizacjach aktów prawnych odnoszących się do turystyki, powinny być brane pod uwagę postulaty
rozwoju usług turystycznych na terenach przyrodniczych.

3. Aktualnym pozostają problemy udostępniania zarówno lasów jak i obszarów przyrodniczych
o różnych statusach ochronności oraz ochrony ich przed presją turystyki.

4. Wydaje się, że problemy ochrony przed nadmierną eksploatacją turystyczno-rekreacyjną
lasów i obszarów przyrodniczo cennych, w dużej mierze można rozwiązać nie tylko przez różne
sposoby organizacji i dywersyfikacji na tych terenach ruchu turystycznego ale również dzięki pro-
wadzeniu różnych form edukacji, której zadaniem jest rozwijanie świadomości ekologicznej wśród
turystów.

5. Nowym wyzwaniem dla współpracy samorządów i organizatorów ruchu turystycznego są
nowowprowadzane i na nowo odkrywane, ponad regionalne szlaki turystyczne, których przykładem
może być przedstawiony podczas konferencji Mazurski Szlak Konny.

6. Konieczne jest wypracowanie ujednoliconej metodyki badań frekwencji i natężenia ruchu
turystycznego oraz jego wpływu na tereny przyrodnicze.

7. Zestandaryzowane metody badawcze powinny być stosowane przez wszystkie ośrodki ba-
dawcze oraz zarządców terenów przyrodniczych w celu zunifikowania danych, które w przyszłości
będą podstawą utworzenia spójnych baz danych dotyczącej turystyki na obszarach przyrodniczych.

8. Należy rozważyć, czy na szczególnie cennych obszarach przyrodniczych, nie należy całko-
wicie zrezygnować z udostępniania ich dla ruchu turystycznego, dodać należy, że wniosek taki po-
stawiony przez uczestników konferencji powstał w oparciu o obserwacje dokonane zarówno
w rezerwatach przyrody, jak i w parkach narodowych.
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9. Rozwój zainteresowań turystów obszarami leśnymi wskazuje na celowość racjonalnego wy-
korzystanie walorów terenów leśnych w budowie leśnych produktów turystycznych, dlatego po-
winny być opracowane i wdrożone programy pilotażowe dla wypracowania w ramach PGL Lasów
Państwowych modelu wykorzystania atrakcyjnych terenów leśnych dla turystyki.

10. Duże znaczenie powinny odgrywać działania promocyjne, mogące kształtować zarówno
nowe trendy jak też stanowić dobre narzędzie edukacyjne dla świadomego korzystania z środo-
wiska przyrodniczego.

11. Konferencja wskazuje na potrzebę przeprowadzenia następnej za 2 lata, która powinna być
profilowana w kierunku zwiększenia udziału wystąpień odpowiadających następującym proble-
mom węzłowym:

■ ilościowych i jakościowych metod badań środowiska w kontekście uprawiania na ich terenie
turystyki,

■ nowego podejścia do rozwoju i kształtowania turystyki na obszarach leśnych zarządzanych
przez PGL LP,

■ nowych metod promocji i edukacji przyrodniczo leśnej jako mechanizmów kształtowania
świadomego użytkowania terenów przyrodniczych na cele różnych rodzajów turystyki

■ rozwój metod waloryzacji i systemu udostępniania terenów przyrodniczych na rzecz tury-
styki.
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